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I. Jurament o promesa del nou diputat.

EL SR. PRESIDENT:

(Inici de la intervenció no enregistrat per motius
tècnics)

... del càrrec de la Sra. Isabel Maria Busquets i Hidalgo,
d’acord amb l’establert a l’article 8.1.3r del Reglament de la
cambra. Doncs, passam al jurament o promesa del Sr. Miquel
Gallardo i Esgleas. 

Honorable senyor, jurau o prometeu per la vostra
consciència i pel vostre honor de complir fidelment les
obligacions del càrrec de diputat del Parlament de les Illes
Balears amb lleialtat al Rei i de guardar i fer guardar la
Constitució, com a norma fonamental de l’Estat, així com
l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears?

EL SR. GALLARDO I ESGLEAS:

Promet, per imperatiu legal i sense renunciar al dret
d’autodeterminació del meu poble. També promet fer feina
amb esforç, dedicació i seny, per defensar la llibertat
d’expressió, el bé comú i els drets dels més desfavorits.

Finalment, vull expressar el meu més absolut desacord
amb l’empresonament dels dirigents polítics i socials catalans.

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Gallardo, pot ocupar el seu escó.

Moltes gràcies.

(Aplaudiments)

Declaració institucional del Parlament de les Illes
Balears del Dia internacional de les persones refugiades.

Abans de continuar la secretària primera, la Sra. Joana Aina
Campomar, farà la lectura de la declaració institucional del
Dia internacional de les persones refugiades.

LA SRA. SECRETÀRIA PRIMERA:

Han passat 40 anys des que Espanya es va adherir a la
Convenció sobre l'Estatut dels Refugiats, 23 de desembre, que
va ratificar el Conveni de Dublín i gairebé 1 any des que va
vèncer el termini de l'últim compromís internacional que va
assumir, juntament amb tota la Unió Europea, per rebre i
acollir persones sol·licitants de protecció internacional.

La tragèdia de Lampedusa el 2013, on varen morir 368
persones, va marcar una desgraciada fita a la Unió Europea.

Lluny de millorar, la situació ha empitjorat; la situació de
les persones refugiades, amuntegades en els camps de
refugiats de Grècia i Itàlia, l'incompliment dels compromisos
de reubicació i acolliment per part de la Unió Europea i de
l'Estat espanyol, fet que ha provocat una condemna per part del
Tribunal Superior de Justícia en incomplir els acords del
Consell d'Europa, on Espanya tenia una quota de 19.449
persones refugiades en dos anys, i només va acomplir amb un
12,85% dels casos.

Les mesures preses per la Unió Europea obliguen les
persones migrants a prendre rutes perilloses i a exposar-se a
les organitzacions que han fet del tràfic humà el seu gran
negoci. Milers de persones desaparegudes a la Mediterrània,
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es parla de prop de 40.000 persones i d’altres xifres similars
que podrien haver desaparegut en el trajecte o en el desert del
Sàhara,  o que podrien haver estat venudes als mercats
d'esclaus a Líbia, o víctimes en el tràfic de persones en la
Unió Europea.

Europa, en termes relatius, és un receptor menor dels
refugiats que trien altres opcions de ruta. No obstant això, i
utilitzant les paraules del secretari general de l’ONU, Ban
Ki-Moon, estam davant d’una crisi de “solidaritat” i no de
xifres, fet que ha quedat clar amb la resposta d’Itàlia o Malta
que han rebutjat o impedit que vaixells de rescat humanitari
atraquessin en el seu port o amb el tancament de fronteres per
part d’Hongria.

Els països rics no poden defugir de la seva responsabilitat
per les ferides causades al planeta -desastres mediambientals,
comerç d'armes i desigualtats- i que són les que provoquen la
migració forçosa i el tràfic de persones.

Des del Parlament de les Illes Balears hem expressat en
reiterades ocasions que l’acolliment de refugiats és una
qüestió de drets humans i solidaritat que competeix a totes les
institucions, hem rebutjat les expulsions col·lectives a
territori turc i encoratjat el Govern de les Illes Balears i el
Govern d’Espanya a prendre les accions necessàries per
complir amb els nostres compromisos internacionals
d’acolliment.

Després del trist episodi del vaixell Aquàrium on Itàlia i
Malta han denegat l’entrada del vaixell amb 629 persones a
bord -amb dones embarassades i infants petits, alguns d’ells no
acompanyats-, hem assistit a un gest de solidaritat per part del
Govern d’Espanya i de diferents institucions, entre elles les de
les Illes Balears, que s’han ofert com a destinació d'acollida. 

Un altre exemple del compromís d’Espanya en el rescat de
persones refugiades és el centenar de rescats que es
produeixen a les nostres costes per part de la Guàrdia Civil i
Salvament Marítim.

Acollir no és només dir-ho. Implica un llarg procés que
significa no excloure, no discriminar, garantir els drets de les
persones acollides, tractar-les en igualtat perquè es
converteixin en ciutadans i ciutadanes amb drets i deures.

Per tot l’exposat, el Parlament de les Illes Balears:

1. Reafirma el seu compromís amb els drets humans i la
solidaritat amb les persones refugiades.

2. Insta el Govern d'Espanya a:
• Assolir els compromisos en matèria de reassentament

i reubicació.
• Iniciar un procés de canvi de model dels centres

d'internament d'estrangers per tal que siguin centres d'acollida
i no de privació de llibertat, i a respectar els drets humans i a
ajudar la persona a trobar la millor solució al seu problema. 

• Trobar una solució que permeti eliminar les
concertines a la frontera sud.

• Paralitzar les devolucions en calent.

3. Insta el Govern de les Illes Balears a:
• Impulsar i liderar a Europa polítiques favorables a la

resolució i la prevenció dels conflictes en origen, complir les
resolucions de les Nacions Unides, actuar a favor del
desenvolupament sostingut dels països i de la lluita contra la
desigualtat i posicionar-se en contra de qualsevol tipus de
discriminació. 

• Garantir els drets de ciutadania de les persones
refugiades. 

4. Insta la Unió Europea a:
• Impulsar un programa de reassentament que s’apliqui a

tots els països de la Unió Europea creïble i substancial,
incloent una quota vinculant per a la seva distribució.

• Augmentar els recursos per participar en tasques de
salvament marítim.

• Crear una autoritat europea amb competències
executives per gestionar amb eficàcia les crisis migratòries i
d’asil, correctament dotada per actuar i prendre decisions àgils
quan el moment ho requereixi.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Campomar. Podem donar la
declaració institucional aprovada per assentiment?

Doncs, queda aprovada la declaració institucional.

(Aplaudiments)

Ara passam al debat de les preguntes amb sol·licitud de
resposta oral davant el Ple. 

II.1) Pregunta RGE núm. 7423/18, presentada per
l’Hble. Diputada Sra. Montserrat Seijas i  Patiño, del
Grup Parlamentari Mixt, relativa a l’aïllament
energètic.

Passam a la primera pregunta, la RGE núm. 7423/18,
relativa a l’aïllament energètic, que formula la diputada Sra.
Montserrat Seijas i Patiño, del Grup Parlamentari Mixt. Té la
paraula la Sra. Seijas.

LA SRA. SEIJAS I PATIÑO.

Gracias, Sr. Presidente. Bon dia a tothom. Antes de
formularle la pregunta, Sr. Pons, déjeme que esboce las
soluciones que conocemos que tiene sobre la mesa. Como
señala el informe del GOB de Menorca, la empresa Endesa
propone dos respuestas: la primera, un proyecto de conexión
de aguas depuradas desde el municipio de Es Castell hasta la
central de Mahón, que debiera servir para inyectar agua y
rebajar la temperatura de combustión de algunos motores, con
el objetivo de disminuir la creación de gases Nox y estirar así
lo que debería estar jubilado; y la otra solución es doble
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conexión por cable con Mallorca, volver a tender el cable
submarino perdido y diseñar una segunda instalación. 

Mire, Sr. Pons, ante los avisos y las previsibles sanciones
con ambas infraestructuras desfasadas, ¿qué plan y previsión
de tiempos maneja la conselleria? Y le ruego que la pregunta
es concreta, que me responda con concreción.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Seijas. Té la paraula el Sr. Conseller Marc
Pons. 

EL SR. CONSELLER DE TERRITORI, ENERGIA I
MOBILITAT (Marc Isaac Pons i Pons):

Moltes gràcies, Sr. President. Són les dues solucions, Sra.
Seijas, amb les quals es fa feina. Li he de recordar que el
responsable de tot açò és el Govern d’Espanya, que té la
responsabilitat de garantir el subministrament, i que aquest
Govern de les Illes Balears du tres anys demanant al Govern
d’Espanya una actuació per fer el canvi de fueloil a gas i una
actuació per canviar, abans que hi hagués un accident, el cable
entre Mallorca i Menorca, fa tres anys.

Cartes, després de no fer-nos cap cas, vam començar a
escriure cartes per deixar constància escrita: 30 de novembre
del 2016, 2 de desembre del 2016, 15 de febrer del 2017, 10
de març del 2017, 21 de novembre del 2017, 1 de desembre
del 17, 16 de gener del 18 i 8 de maig del 18. Ja demanàvem
cada una d’aquestes actuacions, la necessitat de fer canvis i
davant d’açò no vàrem rebre cap proposta per part del Govern
d’Espanya, cap ni una, bones paraules sí, però cap tipus
d’actuació.

I seguirem, Sra. Seijas, fent aquesta feina, i ens hem reunit
amb moltíssima gent, també amb el GOB, faltaria més!, per
plantejar i per defensar una estratègia conjunta, econòmica,
social i política davant del Govern d’Espanya per fer possible
que d’una vegada per totes actuï i prengui decisions per
corregir situacions a les quals no hauríem d’haver arribat mai.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Sra. Seijas té la paraula.

LA SRA. SEIJAS I PATIÑO:

Sr. Pons, no sé si recuerda que ahora mismo gobierna el
Partido Socialista en el Gobierno de España. No sé qué
credibilidad puede suscitar su gestión, pero, como señala el
GOB, para quien conoce los plazos habituales que se manejan
en proyectos de este estilo, parece claro que no se trata de
soluciones ni a corto, ni a medio plazo. Con lo cual ninguna de
las opciones se  considera una respuesta adecuada a la
problemática que se afronta, y ya no son los plazos, Sr. Pons,
es que las soluciones no alcanzan el mínimo para ser
soluciones. 

Estamos ante una instalación con importante efecto sobre
los habitantes y el medio, señala el GOB, abro comillas,
“respecto a la inyección de agua para disminuir los Noxs, cabe
señalar que amén del retraso que puede experimentarse por la
complejidad sobre el terreno de la instalación, la central
presenta otras problemáticas que no serían abordadas con esta
solución, las emisiones de CO2 o SO2 y partículas, por
ejemplo, no dependen de la innovación que pretenden
aplicarse y no tienen anunciada ninguna solución”.

Además de que ambas soluciones son chapuzas llenas de
inconvenientes y cuestiones fundamentales que quedan sin
resolver.

Yo simplemente le recuerdo, Sr. Pons, que una realidad
que, si bien como conseller, parece que la ha incomodado
poco, y me remito a los resultados, como menorquí debería
tenerlo sin dormir, porque usted sabe que la Agencia Europea
de Medio Ambiente emitió en el 2014 un estudio sobre las
instalaciones industriales que causan los mayores costes de
daños a la salud y al medio ambiente en Europa. Y de la central
de Menorca se estima que su coste en materia de salud oscila
entre los 91 y 257 millones de euros anuales, y no lo dice
Seijas, lo dice un informe oficial.

En definitiva, o aislados energéticamente o morir
lentamente contaminados. Estas son sos dos opciones y sabe
que esta vez no le va a valer presentar ninguna enmienda.

¡Mire, hágale un favor a Menorca y dimita, Sr. Pons!

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, silenci per favor. Sr. Conseller, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TERRITORI, ENERGIA I
MOBILITAT (Marc Isaac Pons i Pons):

Moltes gràcies, Sr. President. Benvinguda a un debat, Sra.
Seijas, que en aquest Parlament ja hem tingut des de fa 3 anys,
Sra. Seijas, ja hem tingut des de fa 3 anys...

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Silenci per favor.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

EL SR. CONSELLER DE TERRITORI, ENERGIA I
MOBILITAT (Marc Pons i Pons):

... que hem tingut des de fa 3 anys, on hi ha hagut acords
claríssims davant del Govern d’Espanya, on hem fet públiques
declaracions i cada vegada que m’he reunit ho he fet públic.
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I ara hi ha un nou Govern, és cert, que no du ni 100 dies, on
ja li hem plantejat cada una d’aquestes qüestions i que esperam
que hi pugui haver resposta ràpida perquè la directiva europea
obliga que abans del 2020 aquestes qüestions estiguin
aclarides, i ho hem debatut aquí ja nosaltres. Y la
responsabilitat, Sra. Seijas, és del Govern d’Espanya, són ells
que tenen aquesta responsabilitat d’actuar. Si no entenem açò,
si no entenem açò ens estarem equivocant. 

I nosaltres continuarem i esperam, la setmana que ve, si tot
va bé, ja tindrem la ministra aquí, esperam a partir d’aquí
començar ja a agafar el calendari i tenir compromisos tancats
d’un govern que fins ara, durant tres anys, no s’ha manifestat
per res. A les properes setmanes esperam ja veure els primers
resultats, un camí marcat que garanteixi solucionar el que fins
ara no ha estat possible. Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller.

II.2) Pregunta RGE núm. 7479/18, presentada per
l’Hble. Diputada Sra. Maria Antònia Sureda i Martí, del
Grup Parlamentari El Pi PROPOSTA PER LES ILLES
BALEARS, relativa a la sala d’hemodinàmica de Son
Llàtzer.

Passam a la segona pregunta, la RGE núm. 7479/18,
relativa a la sala d’hemodinàmica de Son Llàtzer, que formula
la Sra. Maria Antònia Sureda i Martí, del Grup Parlamentari El
Pi PROPOSTA PER LES ILLES BALEARS. Té la paraula la
Sra. Sureda.

LA SRA. SUREDA I MARTÍ:

Gràcies, president, senyores i senyors diputats. A principi
d’aquest mes vàrem conèixer a través de la Revista Espanyola
de Cardiologia  que Balears és la penúltima comunitat en
utilitzar cataterismes i enjoplàsties per tractar infarts.
Exactament se’n feren 2.587, quan la mitjana estatal és de
3.322.

Per això, voldríem saber si continuen pensant que no fa
falta una sala d’hemodinàmica a l’Hospital de Son Llàtzer, tal
com decidiren després d’elaborar un estudi de viabilitat.
Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Sureda. Té la paraula Sra. Consellera Patricia
Gómez.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Patricia Juana
Gómez i Picard):

Gràcies, president, bon dia a tothom. Miri, la planificació
que es fa des de la Conselleria de Salut incorpora mesures
urgents, que varen ser sobretot de recuperació de drets a

l’inici de la legislatura i mesures a mitjà i a llarg termini, que
s’estan prenent. El 15 de maig li vaig contestar aquesta
pregunta i el que li puc dir és que les condicions no han
canviat.

Son Espases té capacitat per fer més proves
d’hemodinàmica, té capacitat per a 4.500, aproximadament. En
aquests moments, donam excel·lent resposta, perquè és un
servei magnífic, amb uns criteris d’excel·lència reconeguts a
tot el territori espanyol.

Per una altra banda, la Societat Científica de Cardiologia
i el mateix Ministeri de Salut recomanen agrupar, per mesures
d’eficiència i de seguretat dels pacients, que estigui el més
unificat possible; és a dir que no es dispersin els serveis. Això
és una mesura que recomanen les societats científiques.

Jo entenc i agraesc la voluntat del Servei de Cardiologia de
Son Llàtzer, que legítimament volen posar aquesta tècnica a
l’hospital i ho entenc perfectament perquè és legítim que ho
vulguin fer. Però també és cert que aquesta inversió  seria
injustificada, parlam de doblers públics, quan els criteris
tècnics i científics recomanen el contrari.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Sra. Sureda té la paraula.

LA SRA. SUREDA I MARTÍ:

Gràcies, president. Sra. Consellera, no dubtam de
l’excel·lent resposta i de la feina de Son Espases, però
m’agradaria parlar de l’estudi de viabilitat amb el qual
s’excusen per no dur endavant el projecte de la sala a Son
Llàtzer. En primer lloc, i el que ens ha semblat una mica
al·lucinant, és que se’ns ha remès un informe sobre la creació
de la sala d’hemodinàmica de Son Llàtzer, que ni va firmat ni
indica qui el va fer, ni ha consultat ni ha demanat la
col·laboració del cap del Servei de Cardiologia de Son Llàtzer
per poder redactar-lo. Només per començar això em sembla
inadmissible, però és que, a més, en aquest informe, entre
altres coses, diu que mai es va constituir el grup de treball per
a la creació de la sala, quan el març del 2011 es va celebrar
una primera reunió i al maig del mateix any es va constituir el
grup de feina, perquè va celebrar dues reunions més fins a les
eleccions autonòmiques. 

Utilitza dades de criteri poblacional totalment desfasades,
ja que corresponen a l’any 2003. Planifica el servei sanitari
públic utilitzant a conveniència serveis de la medicina privada.
No contempla les dades de la Societat Espanyola de
Cardiologia sobre l’activitat hemodinàmica durant el 2017,
que situen Balears a la cua d’Espanya. No menciona cap
aspecte positiu o almanco no discutible, com les ciutats
similars a Palma, amb dues sales d’hemodinàmica públiques
que hi ha a tota Espanya, ni coneix la demora
d’electrofisiologia de fins a 2 anys que es podrien realitzar en
aquestes sales. És a dir, s’ha fet un informe i em sembla ser
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molt generosa anomenar-lo informe, per justificar la no
creació, però en cap cas un informe per valorar la necessitat
de la seva creació.

Havien pres una decisió abans de posar-se a escriure i han
fet una redacció que els dóna la raó. És inadmissible
respondre d’aquesta manera a un mandat parlamentari acordat
unànimement per tots els grups i els instam a revisar el que ha
passat i a elaborar un veritable informe i estudi, al nivell que
li correspon com a màxim administradors del servei de salut
de les Illes Balears.

Gràcies, president.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Sureda. Sra. Consellera té la paraula.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Patricia Juana
Gómez i Picard):

Gràcies, President. Gràcies, diputada per la seva explicació
i em compromet a revisar l’informe i a reunir si és necessari
aquest grup de feina, o reunir-lo simplement.

Dir-li que no hi ha llista d’espera, que les hemodinàmiques
es fan habitualment urgents, però les que estan programades
tenen una demora d’uns 15 dies en aquest moment.

També dir-li que probablement aquest Govern es posaria
una medalla posant una segona sala d’hemodinàmica, però
vostè em podria acusar del contrari, d’utilitzar doblers públics
sense que estan indicat, sense justificació i sense garantir la
seguretat dels pacients.

Els estudis en qualsevol cas es van actualitzant, i estic
d’acord amb vostè, pel que vostè ha dit, que crec que s’han
d’actualitzar, i una decisió no ha de ser estàtica, s’han pres
decisions al llarg del temps en aquesta comunitat autònoma
que van evolucionant i es van adaptant, per tant, en el moment
que sigui necessari evidentment estarà dins les prioritats
d’aquest Govern, i mentrestant intentarem utilitzar, com
sempre fem, l’evidència científica, els criteris tècnics, fer-ho
de la mà dels professionals amb l’objectiu de millorar la
sanitat pública, sempre millorar la sanitat pública. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera.

II.3) Pregunta RGE núm. 7523/18, presentada per
l’Hble. Diputat Sr. Juan Manuel Lafuente i Mir, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a l’aplicació del 75% del
descompte a les Illes Balears.

Doncs passam a la tercera pregunta, la RGE núm. 7523/18,
relativa a l’aplicació del 75% del descompte a les Illes
Balears, que formula el diputat Sr. Juan Manuel Lafuente i
Mir, del Grup Parlamentari Popular. Sr. Lafuente té la paraula.

EL SR. LAFUENTE I MIR:

Gràcies, Sr. President, bon dia a tothom. Bé, com tots
vostès saben, l’aplicació de l’increment del 75% dels
passatges no ha estat ni és una tasca fàcil.

Per introduir aquesta qüestió, doncs, es va fer una esmena
a la Llei de pressuposts de l’Estat per part de Nova Canàries,
esmena que va votar en contra el Partit Socialista i que va votar
a favor el Partit Popular. I alguna compareixença del Sr.
Ministre, el Sr. Ábalos, al Congrés, després de la moció de
censura, va dir que aquesta acció, que aquesta mesura entraria
en vigor a l’any 2019 o, com a molt prest, d’aquí a sis mesos.
La indignació dels representants polítics de Balears, de
Canàries, de Ceuta i Melilla varen explicar que no era possible
aquesta acció, que era perfectament possible si es volia que
pogués entrar en vigor i es va produir el miracle, on no era
possible, doncs, sí que hi va haver una solució i es va dur al
Consell de Ministres.

La conclusió és que o el ministre va faltar a la veritat en el
Congrés o que va emprar la tàctica del bombero pirómano,
crear el problema per a després sortir a arranjar aquest
problema.

Atès tot això i atès els resultats, li demanam al Govern
quina és la valoració que fa de l’aplicació del descompte de
resident al 75%?

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Lafuente. Té la paraula el Sr. Conseller Marc
Pons.

EL SR. CONSELLER DE TERRITORI, ENERGIA I
MOBILITAT (Marc Isaac Pons i Pons):

Moltes gràcies, Sr. President. Deu dies després, Sr.
Lafuente, de l’aplicació del 75% de descompte val la pena dir
que s’aplica amb total normalitat, que els ciutadans d’aquestes
illes l’utilitzen i que els preus dels bitllets per anar a la
península en aquests moments són pràcticament la meitat del
que pagaven abans, i tenim, per tant, 75% de descompte de
resident a l’interilles, en transport marítim i aeri, ara amb la
península en transport marítim i aeri. Per tant, en fem una
valoració realment positiva.

Ningú no s’ho hauria imaginat i ho hem aconseguit, aquesta
legislatura ha estat possible amb l’esforç de molta gent, ha
generat recels, hi ha hagut aliances, pressions i al final ha
sortit. Per tant, ho valoram perquè s’aplica d’una manera molt
positiva.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Sr. Lafuente, té la paraula.
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EL SR. LAFUENTE I MIR:

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Conseller. Evidentment
la sensibilitat del president Sánchez respecte del transport
aeri, tots els ciutadans no tenen cap dubte que ha millorat, s’ha
adonat que no només el transport aeri era per fer-se fotos amb
ulleres de sol sinó que també podia anar a concerts amb els
avions oficials.

(Remor de veus)

Però jo crec que el que preocupa de veritat als ciutadans és
l’aplicació del 75%. En primer lloc, els preocupa saber si el
Govern continua reclamant la tarifa plana, perquè abans
semblava que el 75% no servia per a res i que el que volien era
la tarifa plana. Però, després, el que volem saber és si el 75%
s’aplicarà correctament o no; si s’aplicarà sobre la tarifa
oficial, real, o sobre la tarifa bonificable, i si tornaran a
modificar, com he vist que feien avui, justament avui, a una
nota de premsa, dient que modificarien per tercera vegada
aquest decret, i si açò tendrà efectes retroactius o no tendrà
efectes retroactius, perquè s’han equivocat per tercera vegada.

També els preocupa si serà d’aplicació als fillets petits que
han de pagar un suplement o si serà d’aplicació també als
equipatges, i els preocupa el que passa, la pujada d’un 50% en
molts de vols dels preus...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Lafuente...

EL SR. LAFUENTE I MIR:

Per tant, el que demanam és si serà de ver que s’aplicarà...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Lafuente, se li ha acabat el temps. Moltes gràcies.

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

Gràcies, Sr. Lafuente. Sr. Conseller, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TERRITORI, ENERGIA I
MOBILITAT (Marc Isaac Pons i Pons):

Moltes gràcies. Vostè em demana si..., -no, no, ja!-, ja
s’està aplicant, la gent ja pot comprar els bitllets amb el 75%
de descompte, Sr. Lafuente.

(Alguns aplaudiments)

I açò és una gran notícia, i vostès s’haurien d’alegrar també
de fer-ho possible, entre tots ho hem aconseguit. A partir
d’aquí devora...

(Remor de veus i petita cridòria)

... a partir d’aquí devora...

EL SR. PRESIDENT:

Silenci.

EL SR. CONSELLER DE TERRITORI, ENERGIA I
MOBILITAT (Marc Isaac Pons i Pons):

... vostè em demana retards en el que açò ha suposat, i jo li dic,
li respondré amb una pregunta: com és que l’any passat amb el
75% de descompte a l’interilles es va aplicar de manera
immediata i sense cap problema? Per quin motiu? Per quin
motiu l’any passat es va fer bé i en aquest l’esmena que hi
havia acordada amb el Govern, que va aprovar el Govern en els
pressuposts, tenia problemes? Si el president Rajoy sabia com
ho havia de fer bé, per què ho va fer malament?

Jo li respondré, jo li respondré, ho va fer perquè el que
volia en el fons era controlar el tempus de les coses i evitar
que els pressuposts no se’ls desquadrassin, i d’aquesta manera
en lloc que en el moment que entri en vigor el pressupost
s’apliqui el 75% va dir: “es faculta el Govern a aprovar-ho
quan ho consideri oportú”, el Sr. Montoro es quedava l’as a la
màniga per decidir quan ho aprovaria.

Si encara hi hagués hagut el Sr. Montoro en aquests
moments no l’estarien aplicant, n’estic convençudíssim, i
estic convençudíssim...

(Remor de veus) 

... saben per què? Perquè encara...

EL SR. PRESIDENT:

Silenci.

EL SR. CONSELLER DE TERRITORI, ENERGIA I
MOBILITAT (Marc Isaac Pons i Pons):

... no ho hauria aprovat, perquè els 200 milions d’euros li
desquadraven part d’aquests pressuposts, i per açò va decidir
fer aquesta mitja trampeta, i ho va fer bé, li varen aprovar els
pressuposts, mentre, en canvi, posava aquest subterfugi.

Hi ha hagut canvi de govern, hi ha hagut pressions, és cert,
de tothom i quan hi han estat s’ha acabat aprovant. Ja s’aplica
el 75% sobre la tarifa total. Per tant, Sr. Lafuente, fem les
coses bé, ens alegrem, s’alegri per un dia perquè els ciutadans
de les Illes Balears...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Conseller, Sr. Conseller...

EL SR. CONSELLER DE TERRITORI, ENERGIA I
MOBILITAT (Marc Isaac Pons i Pons):

... tenguin el 75%. Moltes gràcies.
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(Alguns aplaudiments)

II.4) Pregunta RGE núm. 7524/18, presentada per
l’Hble. Diputat Sr. Antoni Camps i Casasnovas, del Grup
Parlamentari Popular, relativa al nou REB i al sistema
de finançament.

EL SR. PRESIDENT:

Passam a la quarta pregunta, la RGE núm. 7524/18, relativa
al nou REB i al sistema de finançament, que formula el diputat
Sr. Antoni Camps i Casasnovas, del Grup Parlamentari
Popular. Té la paraula el Sr. Camps.

EL SR. CAMPS I CASASNOVAS:

Sí, moltes gràcies, Sr. President, senyores i senyors
diputats. Hem vist en aquests darrers mesos com qüestions
que fins ara eren prioritàries i eren urgents, des que el
president Pedro Sánchez ha arribat a la Moncloa s’han
convertit, en canvi, en qüestions menors, ara ja no tenen
importància.

Les declaracions d’alguns membres del Govern que fins
ara eren, havien estat, molt reivindicatives davant el Govern de
Madrid, quan hi havia el Sr. Rajoy, en qüestions com el REB
o en qüestions com el nou model de finançament, i que ara
resulta que fan seguidisme, un seguidisme vergonyós del
discurs de Madrid, han fet, lògicament, saltar totes les
alarmes. Ens preocupa el canvi d’actitud del Govern, ens
preocupa la falta de reivindicació davant Madrid, ens preocupa
aquesta actitud submisa.

Difícilment tendrem un nou REB dins aquesta legislatura,
i ja sabem també que Pedro Sánchez no mourà ni un dit perquè
hi hagi un nou model de finançament. Certament, l’entrada de
Pedro Sánchez en el Govern ha estat molt negativa per a
Balears i ha suposat una frenada en sec a tots els avanços que
s’havien fet en temes del REB i en temes de model de
finançament. 

És per tot açò que volem demanar si el Govern encara
considera prioritari i urgent tenir un nou REB i un nou sistema
de finançament, atesa l’actitud complaent amb Madrid de les
darreres setmanes. Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Camps. Té la paraula la Sra. Consellera Pilar
Costa.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA (Pilar Costa
i Serra):

Gràcies, Sr. President. Moltes gràcies, Sr. Camps. Sr.
Camps, li he de dir que el Govern de les Illes Balears seguim
amb les mateixes reclamacions ara que fa un mes, que en fa
dos i que fa diversos anys, perquè li he de recordar que el Sr.
Rajoy ha estat quasi set anys de president d’Espanya i no hem
avançat ni en REB ni en sistema de finançament autonòmic.

El que sí li puc dir és que amb el nou govern d’Espanya, la
setmana passada, hi va haver una reunió del Consell de Política
Fiscal i Financera i en un mes amb la nova ministra d’Hisenda
hem avançat més que amb tots els anys que hi va haver el Sr.
Rajoy en el Govern d’Espanya, atès que es varen
comprometre, quant al sistema de finançament, que en el mes
de setembre pugui haver-hi ja una reunió política per avançar
en la negociació del sistema de finançament de to tes les
comunitats autònomes.

Un segon compromís que crec que és molt important per
a les Illes Balears és que hi pugui haver una reinversió del
superàvit que tenim, en aquest cas, a les Illes Balears.

I per últim, una altra qüestió molt important, el tema de la
flexibilització del dèficit, m’agradaria saber, Sr. Camps, què
farà o què pensa el Partit Popular aquí a les Illes Balears sobre
la flexibilització del dèficit que el Govern d’Espanya ha
aconseguit amb fons Brussel·les, i ara sembla que vostès, el
Partit Popular a Espanya, no estan d’acord que es pugui
flexibilitzar aquest dèficit.

Per últim, quant al Règim Especial de les Illes Balears, li
torn a reiterar que el Govern segueix mantenint la mateixa
posició que tenia. Evidentment que donam per bones to tes
aquelles reunions que ja havíem tengut amb l’anterior govern
d’Espanya, tota aquella feina que ja està feta, això que tendrem
avançat. I, com vostè sap molt bé, hi ha hagut ara, fa un mes i
mig, un canvi en el Govern d’Espanya, i seguirem negociant
perquè sigui una realitat en gener del 2019, que és el nostre
compromís. Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Sr. Camps, té la paraula.

EL SR. CAMPS I CASASNOVAS:

Sí, moltes gràcies, Sr. President. Miri, Sra. Costa, jo li diré
què va dir la Sra. Cladera quan governava, evidentment, el Sr.
Rajoy: “la flexibilització del dèficit no ens beneficia”, açò ho
deia la Sra. Cladera fa només, ja dic, fa només mig any.

En qualsevol cas, jo crec que hi ha dues qüestions que són
clares, hi ha dues realitats que són clares. Vostès ja van aturar
un règim fiscal a principi de legislatura que hagués suposat
570 milions d’euros per a les empreses de Balears i per als
autònoms de Balears, 570 milions d’euros que vostès van
aturar. Ara han aturat un nou REB, que també suposarien 380
milions d’euros més per als ciutadans de Balears. Aquestes
dues realitats, 570 d’una banda i 380 per l’altra, és el que
vostès han aturat.

Vostès estan perjudicant els interessos dels ciutadans de
Balears i aquesta és una realitat, i el problema és que qui
hauria de preocupar-se i d’ocupar-se per tirar endavant amb un
nou REB i amb un nou sistema de finançament, ha estat més
preocupada i més ocupada...
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EL SR. PRESIDENT:

Sr. Camps...

EL SR. CAMPS I CASASNOVAS:

... en procurar el seu futur...

EL SR. PRESIDENT:

... se li ha acabat el temps.

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

Sr. Camps, silenci per favor. Sra. Consellera té la paraula.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA (Pilar Costa
i Serra):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Camps. Bé, com vostè
sap perfectament i ha explicat en multitud d’ocasions, la
consellera d’Hisenda evidentment aquests nous objectius de
dèficit van lligats a la flexibilització de la regla de la despesa,
i això ens pot suposar al Govern de les Illes Balears, amb el
compromís que hi havia amb el Govern d’Espanya, tenir 60
milions més.

El que vull saber, Sr. Camps, és si el Partit Popular farà
feina perquè aquests 60 milions més puguin arribar aquí a les
illes, o, com ha anunciat el seu nou líder, el Sr. Casado, es
mostraran en contra d’aquest nou objectiu del dèficit a
Espanya, perquè el que no tendria sentit és que ara facem
marxa enrera i tenguem...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Consellera...

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA (Pilar Costa
i Serra):

... menys ingressos per als serveis a les...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

II.5) Pregunta RGE núm. 7525/18, presentada per
l’Hble. Diputat Sr. Santiago Tadeo i Florit, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a la fiscalitat de les Illes
Balears.

EL SR. PRESIDENT:

Passam a la cinquena pregunta, la RGE núm. 7525/18,
relativa a la fiscalitat de les Illes Balears, que formula el
diputat Sr. Santiago Tadeo i Florit, del Grup Parlamentari
Popular. Té la paraula el Sr. Tadeo.

EL SR. TADEO I FLORIT:

Moltes gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats.
Sra. Consellera, aquesta pregunta anava clarament dirigida a la
consellera Cladera, que veiem que avui, justament i
curiosament, les casualitats no existeixen, avui no és aquí.

Sra. Consellera, quan un govern ha de fer la seva gestió, la
seva política fiscal va emmarcada sempre en el moment
econòmic que es té. I és clar, és diferent quan s’hereta una
situació on no es paguen proveïdors, on hi ha 300 milions de
bons patriòtics, on no es paguen les farmàcies, on es paga al
tercer sector, on no es paguen els ajuntaments o quan no es
paguen els consells insulars. Per tant, les mesures fiscals a
prendre són unes determinades.

Ben al contrari havien de ser quan es pren possessió i es té
una situació diferent, on ja feia 18 mesos quan vostès tenien
que les xifres d’atur davallaven, o ja hi havia creixements
econòmics en positiu. I així i  tot vostès varen decidir
incrementar la pressió fiscal, apujant el tram autonòmic de
l’IRPF, de l’impost de transmissions patrimonials, l’impost de
successions, un 20% les taxes, van implantar l’ecotaxa, la van
duplicar, amb el perjudici que té per al nostre principal motor
de la nostra economia, i tot ja en una situació que començava
a ser favorable.

Creu a hores d’ara que la situació fiscal de Balears, la
fiscalitat que tenim a Balears és l’adequada?

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Tadeo. Sra. Consellera té la paraula.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA (Pilar Costa
i Serra):

Gràcies, Sr. President. Sr. Tadeo, com vostè sap la
consellera d’Hisenda assisteix aquest matí convocada al
Consell de Seguretat pel Ministeri de l’Interior i, com vostè
comprendrà, han convocat les 17 comunitats autònomes
d’aquest país, no ho han fet a posta el dia que aquí teníem ple,
pensant en la seva pregunta Sr. Tadeo, no es donin tantes
ínfules que no és tan important.

Però passem a la resposta de la seva pregunta sobre la
fiscalitat que tenim aquí a les Illes Balears. Sí, consideram des
del Govern que la fiscalitat és absolutament adequada, dins els
marges d’autonomia financera i fiscal que tenim en aquests
moments. Sempre hem dit també que ens agradaria tenir més
autonomia fiscal i  f inancera. I des del Govern, a més,
defensam que mantendrem aquesta política fiscal, que és més
progressiva, més justa, li  record que les modificacions que
hem fet precisament han estat sempre en el sentit que pagui
més qui més té i davant del seu discurs alarmista de pujades
d’imposts, també li he de dir que les modificacions que s’han
fet aquesta legislatura afecten entre un 3 i un 4% de la
població.

Moltes gràcies.
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Sr. Tadeo té la paraula.

EL SR. TADEO I FLORIT:

Moltes gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats.
Sra. Consellera, no és que doni tanta importància a la meva
pregunta, però ja és casualitat que l’únic conseller que falta ha
estat la consellera que ha tengut protagonista les darreres
setmanes per decisions preses que van també dirigides al seu
futur. Açò és casualitat i les casualitats gairebé en política no
existeixen.

A partir d’aquí li diré que la fiscalitat que vostè dóna per
bona fa que en els 10 darrers anys hem passat d’un 4 a un 15%
la gent que renuncia per exemple a les herències, i és a causa,
principalment, de l’elevat impost que tenim en aquest sentit,
i principalment queden perjudicades aquelles famílies i
aquelles persones en una situació econòmica més feble. I
vostès davant açò no tenen cap tipus d’interès en davallar
aquest impost.

Crec que en un moments complicats, hi havia una situació
determinada complicada, es prenen unes mesures fiscals
determinades. Vostès quan van començar aquest mandat,
aquesta legislatura, la situació ja havia canviat, van incrementar
els imposts, ara tenen, amb 1.000 milions més que recapten,
tenen marge per poder davallar aquests imposts i ho farien en
benefici de tots els ciutadans de les Balears, ja que no han
aconseguit transformar el creixement econòmic en un major
benestar social.

Moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Tadeo. Sra. Consellera té la paraula.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA (Pilar Costa
i Serra):

Gràcies, Sr. President. Li reiter, el ministre de l’Interior
ha convocat 17 conselleres i consellers de tota Espanya a
aquesta reunió del Consell de Seguretat.

Però bé, tornem a la pregunta, Sr. Tadeo. Miri, fan vostès
aquest discurs recurrent sobre el tema de les renúncies a les
herències. Els hem explicat en mil ocasions que no té res a
veure la renúncia que es fa de les herències amb la pujada o
amb la baixada de determinats imposts, i li posaré un exemple,
en el cas de Canàries, per exemple, entre l’any 2015 i 2016
l’impost de successions es va reduir en un 99% per a les
herències a partir de 800.000 euros, i, en canvi, en aquest
mateix període de temps, es va produir un increment en més
de l’11% al nombre de renúncies de les herències. Per tant, no
té cap relació directa una cosa amb l’altra.

Per altra banda, parlen vostès sempre de l’impost de
successions i donacions, si ens comparam amb la resta
d’Espanya li he de dir que estam en el setè lloc per la cua
quant a l’impost de successions, i en el vuitè, quant a l’impost
de donacions, per tant, aquest missatge que fan vostès
catastrofista o d’alarmisme que aquí es paguen molts
d’imposts, ens trobam en la mitjana amb la resta d’Espanya.

Moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera.

II.6) Pregunta RGE núm. 7526/18, presentada per
l’Hble. Diputada Sra. María José Ribas i Ribas, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a les indemnitzacions
com a conseqüència de l’aplicació de la Llei 4/2008.

Passam a la sisena pregunta, la RGE núm. 7526/18, relativa
a les indemnitzacions com a conseqüència de l’aplicació de la
Llei 4/2008, que formula la diputada Sra. Maria José Ribas i
Ribas del Grup Parlamentari Popular. Té la paraula la Sra.
Ribas.

LA SRA. RIBAS I RIBAS:

Sí, moltes gràcies, Sr. President, senyores i senyors
diputats, bé, bon dia a tothom. Fa uns dies coneixíem que el
Tribunal Suprem ha confirmat la condemna de 87 milions
d’euros al Govern balear per la protecció de Punta Pedrera a
Sant Josep, i aquesta darrera condemna s’afegeix a totes les
que ja coneixíem, com la de Biniaurella, amb 26 milions, o la
de Rocallisa a Eivissa, amb més de 15, i seguim sumant,
perquè falten sentències per conèixer tant de Mallorca com
d’Eivissa. I els propietaris de Benirràs, per exemple, ja també
anunciaven l’altre dia que tornaran als jutjats.

Entre una cosa i l’altra ja passam dels 200 milions d’euros.
Davant aquestes condemnes que ja són fermes, ens podria dir
què en pensa el Govern?

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Ribas. Té la paraula el Sr. Conseller Marc
Pons.

EL SR. CONSELLER DE TERRITORI, ENERGIA I
MOBILITAT (Marc Isaac Pons i Pons):

Moltes gràcies, Sr. President. Eivissa Sra. Ribas
possiblement sigui l’exemple d’una pràctica continuada d’un
molt mal urbanisme. De fet, els anys 70, 80 i 90 s’expliquen
a cops de reclassificació, d’interessos particulars, sense cap
tipus de previsió sobre les conseqüències que un excés de
població podria tenir, amb falta d’infraestructures viàries,
d’aigua, de sanejament, de qualsevol altre tipus. Davant d’açò,
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per tant idò, 30 anys de desmesures i d’excessos, són molts
d’anys.

No serà fins a principis del segle XXI quan, des de la cosa
pública es començarà a fer feina per posar ordre a tots i cada
un d’aquests excessos, a ser capaços de cercar fórmules
diferents per garantir un futur que pugui arribar a tothom. La
Llei 4/2008 perseguia posar ordre a aquests excessos. Com
també ho perseguien, alerta, les autopistes de la Sra. Cabrer
que volia donar resposta a una mobilitat desmesurada, o
l’esforç que està fent en matèria d’aigua i sanejament el
conseller Vidal, per tal de donar resposta precisament a un
creixement desmesurat, sense cap tipus de planificació i que
ara en aquests moments li hem de posar ordre a totes aquestes
desmesures. sense cap tipus de planificació i que ara en
aquests moments hem de posar ordre a totes aquestes
desmesures.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula la Sra. Ribas.

LA SRA. RIBAS I RIBAS:

Sr. Conseller, a veure, no som aquí criticant el fet que
s’hagi de protegir espais de les nostres illes que ho mereixin,
parlam, en canvi, d’agafar uns terrenys urbanitzables, en
moltes ocasions amb aceres, amb enllumenat, amb
clavegueram, i arbitràriament dir als seus propietaris que ho
podien construir que ara ja no ho poden fer, eh? I parlam que
amb els sous que pagam tots hem de fer front a
indemnitzacions multimilionàries perquè algú es va
encapritxar que uns terrenys en concret, que tenien uns drets
adquirits, ara ja no els tenguin. 

I parlam que, quan a la legislatura passada el Govern del
PP, i davant de les grans indemnitzacions que ja pensàvem que
arribarien, va donar una solució amb la LOUS, a vostès els ha
faltat temps aquesta legislatura per carregar-se-la, i vés per
on!, ja tenim aquí les conseqüències. 

I parlam sobretot de la inseguretat jurídica que cada vegada
que vostès governen ens imposen tant si volem com si no. I
aquí què ha preguntat? Perquè vostès pensen que els ciutadans
de les nostres illes s’estimen més que els seus imposts vagin
a pagar els seus errors, perquè al final són errors, o a la
protecció  d’una cosa que ja està construïda, o a comprar
aeroports, o pel contrari s’estimen més que es destinin a
construir noves escoles, que són tan necessàries i que sempre
les demanen, o a reduir la llista d’espera dels hospitals, per
exemple, o si volen protegir per què no compraven... es
gastaven els 18 milions de res que valia comprar l’illo t de
s’Espalmador, i així evitàvem que seguís en mans privades?

Tenien moltes altres solucions, nosaltres estam segurs que
la protecció no és això, els ciutadans de les nostres illes volen
que es protegeixi, sí, nosaltres també, però no a qualsevol preu
i de qualsevol manera, perquè, senyors del Govern, protegir sí

que té preu i més si es fa com ho fan vostès sense cap criteri
i sense seny.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Ribas. Sr. Conseller, té la paraula. 

EL SR. CONSELLER DE TERRITORI, ENERGIA I
MOBILITAT (Marc Isaac Pons i Pons):

Ens falten escoles, tenim problemes d’habitatge, ens
manquen infraestructures com a conseqüència d’haver
planificat fatal, d’haver reclassificat fatal i d’ara no poder
donar-li una resposta més ràpida. Vostè em parla de com hem
de gestionar aquests recursos públics i evidentment ho podem
debatre açò, faltaria més, però també li posaré un exemple, si
volen vostès: 172 milions d’euros va ser el cost real de les
autopistes d’Eivissa, 172 milions d’euros, feien falta, d’acord.
Sap què pagarem tots nosaltres? En pagarem 598, com a
conseqüència d’un peatge a l’ombra. I vostè diu, bé, hi ha un
excés de 426 milions d’euros com a conseqüència d’una mala
gestió on resulta que açò no és cap problema per a vostès...

(Alguns aplaudiments)

... açò no és cap problema per a vostès.

Llavors, reconeguem la realitat, créixer com s’ha crescut
durant els trenta darrers anys no és una solució a una illa on ja
no hi cap ningú. Ho hem de plantejar d’una altra manera, hem
de ser capaços de, sí, de replantejar-ho com ho fem perquè la
gent pugui viure amb la màxima qualitat, i en açò de vegades
fan falta lleis com pugui ser la 4/2008, que en qüestions
concretes la podem discutir, faltaria més, com cada una
d’aquestes decisions, però siguem conscients, o vostès també
canvien el xip i entenen que el futur d’Eivissa passa per un
model molt més sostenible o, si no, a la llarga se seguiran
cometent errades com aquestes.

Moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. 

II.7) Pregunta RGE núm. 7527/18, presentada per
l’Hble. Diputat Sr. Miquel Vidal i  Vi dal, del Grup
Parlamentari Popular, relativa als agricultors de les
Illes Balears.

Passam a la setena pregunta, la RGE núm. 7527/18,
relativa als agricultors de les Illes Balears, que formula el
diputat Sr. Miquel Vidal i Vidal, del Grup Parlamentari
Popular. Té la paraula el Sr. Vidal.

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=201807527


7294 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 131 / 24 de juliol de 2018 

EL SR. VIDAL I VIDAL:

Gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats, bon dia
a tots. Sr. Conseller, una part de les seves responsabilitats dins
la Conselleria de Medi Ambient, Agricultura i Pesca és donar
suport, ajudar i defensar als pagesos. Creu, Sr. Conseller, que
les actuacions que fa darrerament serveixen per ajudar als
pagesos? Realment, conseller, creu que els pagesos de les
Illes Balears se senten representats per la seva persona?

Després de més de tres anys de govern, que, en teoria, diu
que fa feina per a ells, creu que ha ajudat als pagesos que
puguin viure un poc millor avui que no fa més de tres anys?

Les polítiques que aplica per ajudar al sector, creu que són
realment les millors? No es pot esforçar més perquè aquestes
polítiques siguin més eficaces?

La darrera, Sr. Conseller, per què ha deixat sense efecte la
segona convocatòria 2018 d’ajudes a inversions en
explotacions i a joves agricultors?

Gràcies, president.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Vidal. Té la paraula el Sr. Conseller Vicenç
Vidal.

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT,
AGRICULTURA I PESCA (Vicenç Vidal i Matas):

Sr. Vidal, el Govern està al costat dels pagesos, li he dit
des del principi de legislatura i ens mantenim aquí. Li
intentaré dir amb unitats que vostè entengui, no sols amb
paraules, amb fets. 

Aquest govern l’any passat va donar amb ajudes al sector
agrari 61 milions d’euros, el rècord absolut del FOGAIBA des
que es va crear. Aquest govern ha impulsat un conjunt de
mesures per a la venda directa, per escurçar les cadenes de
distribució, per millorar la venda dels pagesos. Aquest govern
ha centrat els ajuts en el sector professional i per primera
vegada hem duit doblers del sector turístic, a través de
l’impost del turisme, als pagesos. Tres exemples de millores
que hem fet per al sector agrari, de millores que hem fet amb
el sector agrari.

A més, vostè sempre parla d’ajudes, parlem-ne. Hi ha
ajudes, hem pagat les ajudes? Sí, 61 milions d’euros, rècord
del FOGAIBA.

S’han fet les mateixes ajudes que feia el Partit Popular?
No, n’hem fetes més, de noves, per atendre noves necessitats,
incrementant les línies fins arribar a 90 línies actualment que
té el FOGAIBA i, n’hi ha algunes que tenen retard, que hem
hagut de prendre mesures, sí, per què? Per la seva gran
acollida, perquè vostès no previngueren aquesta acollida que
tendrien, i sap per què? Perquè durant dos anys no tragueren
les línies de joves, durant dos anys no tragueren la línia

d’amortització, durant dos anys vostès no es preocuparen del
sector.

A més a més, les condicions han millorat i per això hem
rebut més peticions. A més a més, també és vera que hem
pogut arribar a més agricultors, les peticions s’han multiplicat,
a la línia de modernització per quatre. Vostès en quatre anys
300 ajudes tramitades, nosaltres 1.700. En joves en tres anys
ja en duem més de 300 incorporats i evidentment hem aturat
línies d’ajuda aquest període durant sis mesos, vostès només
les obrien un pic a l’any durant un mes.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Sr. Vidal, té la paraula.

EL SR. VIDAL I VIDAL:

Gràcies, president. La meva padrina ja em deia que aquí on
no n’hi ha que no n’hi cerquin. Sr. Conseller, de les paraules
que expressa aquí enmig, aquí dins, als fets que realitza
després quan surt no tenen absolutament res a veure. Els
pagesos no se senten representants per vostè i els pagesos no
estan contents.

Amb un govern com aquest que té ara, que té 1.350 milions
d’euros més que fa tres anys per invertir, no en sap estirar ni
un per als pagesos sinó que els lleva ajudes, els ho restringeix.

Conseller, una de dues, o la presidenta no l’estima gens i
no li dóna doblers, o vostè no és capaç de defensar els pagesos
amb els doblers que té aquí. Si la presidenta no l’estima gens,
Sr. Conseller, s’ho pensi; si és vostè qui se’n toca els bemolls
dels pagesos i no fa la feina que hauria de fer per a ells, fent
que poguessin viure un poc millor, li deman a la presidenta que
hi posi una persona que vulgui tenir cura de la nostra gent, que
vulgui ajudar un poc més als pagesos.

Sr. Conseller, si és vostè que no ho vol fer és a temps a
retirar-se, a pensar-s’ho i a trobar una persona, com li deia,
que vulgui ajudar els pagesos. Val molt més passar a la història
de conseller com aquell conseller que no va ajudar als
pagesos, val molt més anar-se’n que no quedar a la història
com aquell conseller que no va voler ajudar els pagesos.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Vidal. Sr. Conseller, té la paraula. 

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT,
AGRICULTURA I PESCA (Vicenç Vidal i Matas):

Gràcies. Sr. Vidal, el veig molt preocupat perquè el Sr.
Company l’estimi, no es preocupi, jo em sent molt estimat
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pels meus companys de govern, per la presidenta i pels
diputats que donen suport a aquest govern.

(Alguns aplaudiments)

Vostè segueixi picant pedra perquè el Sr. Company, la Sra.
Prohens li facin un poquet de cas i se senti més estimat. Però
anem als fets, anem als fets perquè així posarem ordre. 

L’any passat, amb una unitat que vostè entén, el doblers,
perquè altres coses no les compartirem del que hem fet, més
ajudes que mai, 61 milions d’euros. Demani al Sr. Company
quants en pagava ell. Record absolut del FOGAIBA. Per tant,
coses clares.

El PDR, que vostès sempre en parlen, ni tengueren coratge
d’aprovar-lo ni de dotar-lo, només tenien obert durant un
mes...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Conseller... 

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT,
AGRICULTURA I PESCA (Vicenç Vidal i Matas):

... i ara genera aquestes queixes? Per favor.

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Conseller... 

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT,
AGRICULTURA I PESCA (Vicenç Vidal i Matas):

Hem pagat més que mai, vostès...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Conseller, se li ha acabat el temps. Moltes gràcies.

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

Gràcies, Sr. Conseller.

II.8) Pregunta RGE núm. 7528/18, presentada per
l’Hble. Diputada Sra. Montserrat Seijas i  Patiño, del
Grup Parlamentari Mixt, relativa a l’aïllament
energètic.

Passam a la vuitena pregunta, la RGE núm. 7528/18...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... -silenci, per favor-, relativa als actes de turismofòbia a les
Illes Balears, que formula el diputat Sr. Miguel Ángel Jerez i
Juan, del Grup Parlamentari Popular. Té la paraula el Sr. Jerez.

EL SR. JEREZ I JUAN:

Gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats. Sra.
Consellera, desordres públics i l’odi s’han tornat a estendre
contra els turistes, els de sempre i com sempre ho han tornat
a fer i, a més, han pegat on més mal fa, on més dol, han llançat
tota la seva ràbia contra el cor del nostre principal recurs de
subsistència, directa al pulmó de la nostra economia, i han
compromès la reputació d’una destinació que avui necessita de
fortaleses i no de febleses, es tracta de la pitjor publicitat en
el pitjor moment possible, en temporada alta, i on les reserves
es troben a la baixa.

I no és la primera vegada que això succeeix, tot això era
previsible, però no només era previsible perquè es tracti de
grups perfectament organitzats i programats per tornar
atemptar contra el nostre turisme, que ho són, sinó que era
previsible perquè això succeeix mentre vostès no han
reaccionat, no els han plantat cara, no s’hi han enfrontat i no
els han perseguit i, a més, els ho han permès tot.

Sra. Consellera, fins quan pensa vostè tolerar les accions
turismofòbiques a les Illes Balears?

Moltes gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Jerez. Té la paraula la Sra. Vicepresidenta, la
Sra. Bel Busquets.

LA SRA. VICEPRESIDENTA I CONSELLERA
D’INNOVACIÓ, RECERCA I TURISME (Isabel Maria
Busquets i Hidalgo):

Moltes gràcies, Sr. President. Sr. Jerez, em preocupa cada
vegada aquest to, em recorda més al NO-DO, cada vegada el to
més al NO-DO.

Però li diré, li diré simplement, aquest Govern hem
lamentat i  hem condemnat tant l’incivisme d’accions
violentes, com la intimidació a persones. Ara bé, aquest
Govern també respecta el dret de manifestació, un dret
democràtic.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Silenci per favor. Gràcies Sra. Vicepresidenta. Sr. Jerez té
la paraula.

EL SR. JEREZ I JUAN:

Gràcies, Sr. President. Deia vostè, de la mateixa manera
que ho diuen aquests individus, que estam saturats, i deia vostè
que els turistes no pateixen la saturació i no tornen. Miri, jo
li assegur que el turista que no torna és aquell al qual s’insulta
quan arriba, el turista que no torna és aquell al qual se’l
menysprea, que se’l criminalitza quan ve a descansar a Balears,
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als quals llancen pots de fum, aquests no tornen, als que els
pinten la façana del seu hotel, aquest tampoc no torna, i als que
els assalten quan viatgen amb un autobús turístic, aquest
tampoc no torna.

Sàpiga d’una vegada que aquest és un turista que es perd per
a sempre, que no tornarà, que no repetirà. I molt probablement
la seva família tampoc no torni i, a més, quan torni al seu destí,
el que dirà és que a Balears els tenim odi.

I mentrestant vostès no fan res, Sra. Consellera, no hem
vist ni un gest cap a les víctimes, no hem vist un sol gest que
retorni la confiança al sector turístic, ni una sola campanya per
reduir aquest efecte negatiu, ni una sola denúncia a comissaria,
que és el que havien d’haver fet, i la seva actitud ha estat de
tolerància i condescendència. 

I és que, Sra. Consellera, amb aquest comportament els
que amenacen el turisme se senten molt còmodes perquè
saben que ho poden seguir fent, se senten protegits per vostès
i saben que no se’ls perseguirà. Tant és així que s’identifiquen
amb vostès, se senten com a un més de vostès i coincideixen
amb vostès en la necessitat de reduir el turisme fins a les
cendres.

Sra. Consellera, li diré que davant d’aquest problema
reaccioni, sigui responsable, té l’obligació de perseguir-los i
si no ho fa vostè es convertirà en una turismofòbica més.

Moltes gràcies, Sr. President.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Silenci. Gràcies, Sr. Jerez. Sra. Vicepresidenta té la
paraula.

LA SRA. VICEPRESIDENTA I CONSELLERA
D’INNOVACIÓ, RECERCA I TURISME (Isabel Maria
Busquets i Hidalgo):

Gràcies, Sr. President. Així és, mentre vostè es recrea amb
una anècdota en mans d’uns pocs, mentre  fan aquestes
performance histriòniques i mentre és aquí i crida
l’apocalipsi, nosaltres fem feina. I nosaltres fem una reflexió,
fem una reflexió, perquè aquestes manifestacions vénen d’un
model, que és el seu model, e l seu model que vostès ni
estimen el turisme, ni estimen aquestes illes, i això ens ho han
demostrat durant anys. Socialment, en què el turisme ha estat
símbol de precarietat, nosaltres el que hem fet ha estat allargar
la temporada, millorar les condicions de feina, tenir més
mesos de feina amb millors condicions i després en un futur
tendrem millors pensions per a treballadors i treballadores.

Tampoc no han estimat aquestes illes des del punt de vista
ambiental, perquè el seu turisme era destrucció i era consum
de recursos. Nosaltres hem vist que aquestes illes són unes
illes que han de caminar cap a la sostenibilitat i, per tant, com
que són unes illes limitades el que hem de fer és limitar

aquest creixement que dúiem desorbitat i que ens duia a la
destrucció.

I també des del punt de vista econòmic, el vostre model era
un model que només deixava la riquesa en mans d’uns pocs,
nosaltres hem posat un impost que el que fa és recaptar els
recursos que té el turisme i poder-lo  repartir i repartir la
riquesa. O hem regulat el lloguer turístic per poder també
repartir la riquesa. O el que hem fet és diversificar el nostre
model, el vostre model era precarietat i destrucció, el nostre
repartiment de la riquesa.

Per què tot això? Perquè el que volem és un turisme més
amable, perquè els turistes, les persones que ens visiten
tenguin una bona experiència. Aquest és el treball d’aquest
Govern, perquè tenguin una bona experiència i ens tornin
visitar. Però també el que volem és que el turisme tengui una
bona relació amb els ciutadans i ciutadanes d’aquestes illes,
perquè pugui ser al final una font de repartiment de riquesa. 

I vostè amenaça i amenaça amb aquestes manifestacions...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vicepresidenta...

LA SRA. VICEPRESIDENTA I CONSELLERA
D’INNOVACIÓ, RECERCA I TURISME (Isabel M. Busquets
i Hidalgo):

...a mi el que em preocupa és que el seu líder parli de
Schengen...

EL SR. PRESIDENT:

... se li ha acabat el temps. Gràcies.

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

Gràcies, Sra. Vicepresidenta.

II.9) Pregunta RGE núm. 7460/18, presentada per
l’Hble. Diputada Sra. Olga Ballester i Nebot, del Grup
Parlamentari Mixt, relativa al pagament de l’habitatge
social.

Passam a la novena pregunta, la RGE núm. 7460/18,
relativa al pagament de l’habitatge social, que formula la
diputada Sra. Olga Ballester i Nebot, del Grup Parlamentari
Mixt. Té la paraula la Sra. Ballester.

LA SRA. BALLESTER I NEBOT:

Gracias, presidente, presidenta. Presidenta, usted sabe que
el impuesto de turismo sostenible tristemente se está
convirtiendo en una estafa de este Govern y usted es
consciente de ello porque va a destinar 1 millón de euros
públicos para convencer con marketing lo que ha sido incapaz
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de convencer con su gestión. Mire, una estafa porque los 116
proyectos financiados con el impuesto no se están ejecutando,
porque usted se niega a dar transparencia a su estado de
ejecución, porque ha expulsado al sector privado del consejo
de la ATB para evitar un control molesto. Porque usted en la
página web del impuesto miente a los ciudadanos sobre lo
recaudado en el 2016 y miente a los ciudadanos sobre lo
recaudado en el 2017, y se niega a publicar las cifras correctas
de Hacienda, como le pide Ciudadanos.

Y una estafa, porque produce sonrojo ver como las zonas
maduras están cada vez más degradadas, los ecosistemas
protegidos más sucios y los vertidos fecales son el pan de
cada día. Pero lo que verdaderamente produce sonrojo,
presidenta, es que en esta temporada les tengamos que
explicar a los turistas que les hemos duplicado el impuesto,
porque con sus 4 euros por noche nos van a pagar a los
ciudadanos de Baleares la vivienda social.

Presidenta, ¿considera usted que los turistas -los turistas-
nos tienen que pagar la vivienda social a los baleares?

Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Ballester. Té la paraula la Sra. Presidenta del
Govern Francina Armengol.

LA SRA PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sra. Ballester per la seva
pregunta i perquè ens permetrà parlar precisament d’una de les
iniciatives que crec que són estrella del Govern de les Illes
Balears i que està funcionant molt bé, i faig referència, sense
cap mena de dubte, a l’impost de turisme sostenible.

És aquest fet impositiu que vàrem plantejar a principi de
legislatura, un impost que es va aprovar amb tota normalitat,
que s’aplica amb tota normalitat i que permet, com vostè deia,
recaptar efectivament dels turistes per poder reinvertir a les
Illes Balears en temes que són preocupants i que són
necessaris, tant per als ciutadans com per als turistes que ens
visiten.

Quin és l’objectiu del Govern que tenc l’honor de presidir?
Que tenguem les millors illes possibles i això significa les
millors infraestructures, amb les millors inversions i també
evidentment amb la millor possibilitat per poder donar cabuda
a una situació que tenim nosaltres, un model turístic com el
que tenim i que, per tant, el turista també se senti responsable
de la terra que l’acull.

Sra. Ballester, em vénen al cap moltes preguntes:
Ciutadans està d’acord o no amb l’impost de turisme
sostenible? Ciutadans està d’acord o no que sigui finalista?
Està d’acord o  no amb les finalitats que ha aprovat el
Parlament de les Illes Balears? Són finalitats evidentment
mediambientals, són finalitats d’inversions en temes

patrimonials, en temes culturals, en temes d’infraestructures
hidràuliques, com vàrem dedicar el primer ITS d’aquesta
legislatura, també en temes de formació, en temes
d’innovació, i  ara també el Parlament va aprovar en temes
d’habitatge.

Nosaltres sí hi estam d’acord i estam d’acord que aquestes
inversions redundin en benefici dels ciutadans, dels residents
i dels turistes que ens visiten. 

I Sra. Ballester, li faig una observació, els turistes que
vénen aquí també reben una sanitat que donam els ciutadans de
les Illes Balears i que pagam amb els nostres imposts. Vostè
creu que no és possible que amb la solidaritat que aporten els
turistes a aquesta destinació, també donem cabuda a un dels
drets que tenen els ciutadans d’aquestes illes que és
l’habitatge?

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sra. Ballester té la paraula.

LA SRA. BALLESTER I NEBOT:

Bueno, presidenta, no me ha contestado a la pregunta, se ve
que no tiene respuesta. Pero mire, yo le comentaré que
solamente le pido un poco de dignidad, porque los turistas no
nos tienen que pagar con sus 4 euros por noche la vivienda
social a los baleares, porque usted tiene 5.000 millones de
euros que le hemos dado los ciudadanos cada año para que
usted ponga punto y final a este verdadero drama que genera la
falta de vivienda pública, un drama que necesita de gestión y de
fuertes inversiones y no ocurrencias con el desacreditado
cajón de sastre del impuesto turístico.

Mire, en Ibiza, en 2015, había 75 viviendas sociales, y hoy,
en 2018, hay 75 viviendas sociales. Ni un solo euro en tres
años y medio, de los 5.000 millones de euros que tenemos de
cofinanciación, han ido a crear vivienda pública.

Mire, presidenta, la verdad es que indigna y preocupa,
sobre todo preocupa, que para usted la vivienda pública sea un
proyecto más de ese oscuro cajón de sastre del impuesto
turístico. Mire, la falta de vivienda pública es un drama social,
un drama social que no se soluciona con ocurrencias, se
soluciona con inversiones y con gestión del presupuesto de la
comunidad autónoma.

Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Ballester. Té la paraula la Sra. Presidenta del
Govern. 
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LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. A veure, Sra. Ballester,
efectivament perquè el tema d’habitatges és un problema per
a aquesta ciutadania el Govern ha fet feina des del primer dia
de legislatura i per això tenim la primera llei d’habitatge
d’aquesta comunitat autònoma, i per això hem començat a
construir 511 habitatges de protecció oficial a les nostres
illes, i veníem d’una època que el saldo era de menys un
habitatge de protecció oficial, que era quan governaven els
seus socis del Partit Popular a aquesta comunitat autònoma. 

Sra. Ballester, des del Govern d’Espanya, al qual vostè
donava suport fins que hi havia el Sr. Rajoy, no ens varen
enviar ni un euro més per poder fer habitatge de protecció
oficial a aquesta comunitat autònoma. I on era la veu de
Ciutadans quan governava el Partit Popular a Espanya? I on
eren les esmenes de Ciutadans cap a aquesta comunitat
autònoma quan governava el Partit Popular a Espanya? No n’hi
va haver ni una.

Per això, ara el Govern d’Espanya ha dit 20.000 nous
habitatges de protecció oficial a tot Espanya, és una nova
proposta interessant per a aquesta comunitat autònoma i el
Govern seguirà servint...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Presidenta, Sra. Presidenta...

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

... als ciutadans que ho necessiten.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

II.10) Pregunta RGE núm. 7478/18, presentada per
l’Hble. Diputat Sr. Jaume Font i Barceló, del Grup
Parlamentari El Pi PROPOSTA PER LES ILLES
BALEARS, relativa a la venda ambulant il·legal.

EL SR. PRESIDENT:

Passam a la desena pregunta, RGE núm. 7478/18, relativa
a la venda ambulant il·legal, que formula el diputat Sr. Jaume
Font i Barceló, del Grup Parlamentari El Pi PROPOSTA PER
LES ILLES BALEARS. Sr. Font, té la paraula. 

EL SR. FONT I BARCELÓ:

Gràcies, Sr. President, Sra. Presidenta, senyores i senyors
diputats. Avui de matí venia d’Alcúdia, com cada matí, i he
notat que l’entrada a Palma és molt més fàcil a l’estiu que a
l’hivern i, a la vegada, venia que em repicaven les orelles, Sra.
Presidenta, de les ràdios, anava botant d’una a l’altra, una amb
el màster de Casado, l’altra amb l’avió a Benicàssim, l’altra

amb el PdeCat, que no hi ha majoria, i jo dic, nosaltres hem de
parlar de venda ambulant il·legal que sí que és una cosa aquí i
que hi hagut grans canvis de govern a Madrid fa cinquanta dies
i grans canvis a nivell de lideratge del PP, però la discussió
segueix igual a Madrid.

El que nosaltres puguem fer per a nosaltres és a les nostres
mans, perquè els altres estan en allò de sempre. Vostè va dir
aquí, dia 17 d’abril, que amb el tema de la venda ambulant
il·legal, ara que estan ben enfadats PIME, PIMECO i
AFEDECO i que han decidit no anar a la Mesa de Comerç del
consell, vostè va dir aquí que això era un problema que era
competència de la delegada del Govern. A la vegada aquella
moció es va aprovar amb un punt que deia que s’havia de
constituir una mesa de seguiment per a aquestes qüestions i
que s’havia d’intentar posar remei, i vostè va dir: “i la delegada
del Govern no ho fa i l’entrada de material il·legal a Balears és
del Govern central”.

Ara que han canviat aquestes coses, i això sí que ens toca
a nosaltres, i que hi ha socis seus a l’Ajuntament de Palma, que
crec que fan empegueir, que fins i tot posarien una estora a la
venda ambulant il·legal i el petit comerç que pagui imposts, no
passa res, però els altres que venguin a aquesta esplanada, que
em fa il·lusió anar-hi ja, perquè així no haurem de pagar res,
eh!, anar allà; què pensa fer, ja que la delegada del Govern és
del Partit Socialista?

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Font. Té la paraula la Sra. Presidenta del
Govern. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Font, per repetir una
vegada més aquesta pregunta, crec que és la quarta vegada que
em demana i quatre vegades li contestaré el mateix, a veure,
Sr. Font, si ho aclarim.

El tema de la venda ambulant és una tema que preocupa i
ocupa el Govern de les Illes Balears, nosaltres ens mantenim
en la mateixa posició, és un problema enorme per al petit
comerç, sense cap mena de dubte, a més, arrossega
normalment darrera unes qüestions humanitàries complicades,
de temes de màfia, de temes de falsificació de productes... de
moltíssimes qüestions que també s’han de veure des d’un punt
de vista social. 

Nosaltres hem dit des del principi, nosaltres tenim, com
vostè sap, les competències que té el Govern de les Illes
Balears són limitades en aquests casos, i jo li he explicat, qui
té competències? Els ajuntaments, amb les seves ordenances
d’ocupació de via pública i que, per tant, quan hi ha una
ocupació irregular de la via pública han d’enviar la policia
local i han de clausurar, no queda altre remei que aquest, i
evidentment també hi tenen influència les forces i els cossos
de seguretat de l’Estat, i en aquest cas a través de la Delegació
de Govern de les Illes Balears.
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Nosaltres, des del Govern de les Illes Balears, hem intentat
coordinar reunions, i jo li vaig dir, quan hi havia l’anterior
delegada del Govern, no va assistir a les reunions que es varen
coordinar ni va fer la feina conjuntament amb el Govern de les
Illes Balears. 

Què li puc dir ara? Que la nova delegada té un altre tarannà
absolutament diferent i que es posaran en marxa aquestes
reunions de coordinació entre les diferents institucions.
Evidentment anirem fent feina conjuntament per intentar fer
front a una qüestió que és una xacra important per a la nostra
economia i també per a la nostra societat.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Font, té la paraula.

EL SR. FONT I BARCELÓ:

Gràcies, Sr. President. Sra. Presidenta, senyores i senyors
diputats. No m’ha dit el mateix, i ja em va bé que em digui que
sempre demanam del mateix. Com em va dir un amic meu del
PSM, ara MÉS, de Sa Pobla, l’altre dia, diu: “és que sempre
estau amb això del lloguer de vacances i sempre donau canya
amb això”. Sí, El Pi se sap què defensa en aquesta sala, se sap
què defensa El Pi, i defensa els petits comerciants, i aquí hem
estat picant i picant. I vostè diu: “la delegada del Govern té un
tarannà distint”.

Bé, el que nosaltres volem és que no passi el que ha passat
aquest darrer mes i mig, és a dir, s’han agafat 10.000 objectes
més il·legals que l’any passat en els mateixos sis mesos. És
evident que hi ha un abús. Si ara els convit que aturem el Ple,
baixem cap a Es Born o anem cap a Cort i està ple de gent que
ven de forma il·legal. 

Per la qual cosa esper, Sra. Presidenta, que vostè serà
capaç de fer complir a la delegada del Govern el mandat que
fins i tot va ser esmenat per vostès mateixos a la moció,
perquè no tan sols volien que es pogués regular aquest tema i
que no n’hi hagi, sinó que també hi havia d’haver una part
social que havíem de mirar per aquestes persones que no
saben on són. Això diu la moció d’El Pi esmenada per vostès.

Per la qual cosa, la posi a fer feina i que es noti d’una
vegada per totes i deixem l’avió, deixem el màster...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Font, Sr. Font...

EL SR. FONT I BARCELÓ:

... i ens preocupem de Balears d’una punyetera vegada! Perdoni
l’expressió.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Font. Sra. Presidenta, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Font. Vostè crec que
sap perfectament que nosaltres ens ocupam exclusivament de
les Illes Balears i la nostra feina està exclusivament implicada
a solucionar els problemes de la nostra ciutadania. Compartim
amb vostè, i així hem anat aprovant iniciatives en aquest
parlament, la defensa del petit comerç a la nostra comunitat
autònoma perquè crea riquesa i perquè, a més, és el que
desenvolupa una activitat de poble i de municipi que fa que
molts d’ells puguin seguir vius perquè si no serien simplement
pobles i espais dormitoris a les nostres ciutats i als nostres
municipis de les quatre illes que conformam aquesta
comunitat autònoma.

Així, hem aprovat la Llei de comerç, així vàrem fer la
moratòria de les grans superfícies, així hem donat suport al
Pla d’equipaments comercials als consells insulars, així hem
aprovat la Llei de cambres de comerç en aquest parlament per
unanimitat, així s’han fet els plans d’iComerç i s’han donat les
ajudes de modernització al comerç i seguim treballant
conjuntament, com vostè sap, des de la Conselleria de Treball
i Indústria del Govern de les Illes Balears colze a colze amb
les diferents associacions comercials per fer possible donar
sortida econòmica a aquest teixit tan productiu i tan necessari
a les nostres illes. 

Efectivament, som conscients que el tema de la venda
ambulant és un problema greu per al petit comerç de la nostra
comunitat autònoma, a més focalitzat a diferents focus de les
nostres illes que són concrets i que sobretot es desenvolupen
a les èpoques d’estiu on hi ha aquesta situació de molts més
visitants turistes. Per tant, som conscients d’això, seguim
treballant en aquesta línia. 

Evidentment estam ja parlant amb Delegació de Govern per
poder tirar endavant aquestes qüestions i precisament avui, per
exemple, la Sra. Cladera, que és al Consell de Seguretat
convocat pel Ministeri d’Interior, defensa una cosa que és
fonamental a aquestes illes, tenir més efectius de policia
nacional i de guàrdia civil i, a més, que tenguin el sou que els
pertoca amb un plus d’insularitat adequat, que tornarem a
reclamar avui al Govern d’Espanya, que durant set anys no ens
han fet ni cas i esper que ara comencen a arreglar algunes
qüestions.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, presidenta. 
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II.11) Pregunta RGE núm. 7529/18, presentada per
l’Hble. Diputada Sra. Margalida Prohens i Rigo, del
Grup Parlamentari Popular, relativa al compliment del
codi ètic per part del Govern.

Passam l’onzena pregunta, RGE núm. 7529/18, relativa al
compliment del codi ètic per part del Govern, que formula la
diputada Sra. Margalida Prohens i Rigo, del Grup Parlamentari
Popular. Té la paraula la Sra. Prohens.

LA SRA. PROHENS I RIGO:

Gràcies, Sr. President. Sra. Presidenta del Govern, em sap
greu que la Sra. Cladera l’hagi deixada tota sola en la seva
defensa d’aquest embolic on s’ha ficat, però aniré directa.
Considera que les modificacions de la plaça d’interventor, de
manera que la mateixa consellera de Funció Pública n’és una
de les quatre beneficiàries, incompleix l’article 1.2 del codi
ètic o l’article 34 de la Llei del bon govern, pel que fa a
conflicte d’interessos? Incompleix l’article 36 de la Llei de
bon govern pel que fa a abstenir-se o inhibir-se en aquests
casos quan decisions poden tenir interès personal o
professional en la mateixa consellera?

I li don un consell, encara que no hi sigui, no faci com ha
fet el Sr. Alcover fa només un moment i l’acabi d’enfangar
encara una mica més. No li faci aquesta injustícia.

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT.

Gràcies, Sra. Prohens. Té la paraula la Sra. Presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sra. Prohens. Permeti’m
que abans li doni l’enhorabona per ocupar un càrrec a la
direcció estatal del Partit Popular, i ara que té una bona
oportunitat dijous de parlar a la cúpula del Partit Popular
estatal, i divendres hi ha una votació important respecte de la
senda de dèficit a Espanya, li  demanaria, Sra. Prohens, que
influeixi en benefici dels ciutadans d’aquesta comunitat
autònoma, i que aquests més de 5.000 milions que s’ha
aconseguit demanar a Brussel·les per poder invertir a Espanya,
més de la meitat van a les comunitats autònomes, per tant, més
de la meitat van directament a l’educació, a la sanitat i als
serveis socials de les persones més vulnerables. És important
que alguna vegada canviïn de to i que, per tant, aprofitin la
situació a nivell estatal per influir en benefici de les Illes
Balears i no seguir anant en contra dels interessos d’aquesta
comunitat autònoma.

(Alguns aplaudiments)

I quant a la seva pregunta concreta sobre la plaça
d’interventor, sí s’acompleix el codi ètic, perquè per primera
vegada existeix un codi ètic en aquesta comunitat autònoma

que ha fet aquest Govern, i les exigències són molt més altes
del que mai vostès havien posat en aquestes illes.

Sra. Prohens, hem fet el que fem sempre, intentar cobrir
les places de funcionari, una plaça d’interventor, varen quedar
dues convocatòries desertes, com vostès saben perfectament,
s’han obert altres cossos i altres administracions, entre les
quals l’administració estatal, l’administració local i també
l’administració autonòmica, les places de la Sindicatura de
Comptes i s’ha fet la convocatòria pública, pactada amb els
sindicats, com sempre s’ha fet, i era per a funcionaris en actiu.

La Sra. Cladera no és una funcionària en actiu. Ahir va
acabar el termini i no es va presentar. Les seves mentides,
mentides són.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sra. Prohens té la paraula.

LA SRA. PROHENS I RIGO:

Gràcies, Sra. Armengol, jo de gust li traslladaria el seu
missatge al Sr. Casado si sabés quin és, però es veu que no
l’entenc jo ni l’entén ningú, no sé si flexibilitzar el dèficit ara
és bo o no és bo, si els pressuposts ara són bons o no són
bons. És clar, és que en diuen tants de missatges
contradictoris que la veritat és que no sé què li he de dir de
part seva al Sr. Casado. Això sí, s i  no pot aprovar un
pressupost, si no pot aprovar un sostre de despesa, Sra.
Armengol, convoquin eleccions. És el camí més curt.

Miri, la tramitació de la plaça de la Sra. Cladera, per què no
va informar si no hi havia res a amagar la Mesa de negociació
dels sindicats? Va sortir del Consell de Govern quan es va
aprovar o no va sortir?

I després hi ha tot el tema de les falsedats, era molt
necessari convocar aquestes places perquè hi havia places
vacants i era urgent i necessari, i si hi havia places vacants, per
què no va sortir el darrer concurs? Per què no es va fer una
comissió de serveis que és el més habitual, com ha fet per
exemple a l’Advocacia? Per què no s’han convocat oposicions
d’aquestes places si n’hi havia tantes de lliures i eren tan
urgents i necessàries per cobrir? Perquè no hi havia cap
intenció d’obrir aquestes places a tothom, Sra. Presidenta.

I acaba de dir una altra falsedat: no es pot presentar. Sí que
es pot presentar i es pot presentar perquè ella mateixa ho va
firmar en el darrer concurs, sigui quina sigui la situació,
aquesta persona, aquest funcionari sigui quina sigui la seva
situació, també els que estan en serveis especials, es podran
presentar. Què no s’ha presentat? Clar que no s’ha presentat,
però ella s’ha garantit la plaça en un futur. Sra. Armengol,
atado y bien atado.
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I després hi ha tot el tema de la credibilitat, on és MÉS?
On és Podemos? On és aquesta política de postureig i
transparència? O és que MÉS també té coses atadas y bien
atadas en alguna fundació pública, Sra. Presidenta?

Sra. Presidenta sigui creïble, sigui coherent i cessi
immediatament la consellera abans, com ha passat amb el batle
de Capdepera, no li ho demanin als seus mateixos batles.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens.

LA SRA. PROHENS I RIGO:

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Prohens. Té la paraula la Sra. Presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Sra. Prohens, cree el ladrón que
todos son de su condición, i mai més lluny. Hi va haver una
modificació de la relació de llocs de feina que afecta 237
places i s’ha fet com sempre i s’ha obert a altres
administracions per poder cobrir aquesta plaça d’intervenció,
sobre la que mai no s’han fet oposicions, Sra. Prohens, tampoc
a la seva època.

Miri, la Sra. Cladera no es pot presentar perquè no és una
funcionària en actiu, no s’ha presentat perquè va acabar ahir,
ella és una alta funcionària de la Sindicatura de Comptes i té
una plaça fixa, no té cap problema, Sra. Prohens, no com
molts, no té cap problema, Sra. Prohens per poder-se dedicar
a la política.

I li diré més, és una gran consellera d’Hisenda i, malgrat
vostès, és una dona que està fent feina molt bé al servei dels
ciutadans d’aquestes illes. I li diré més, és una dona que té un
llarg recorregut polític, per tant, no té cap interès en tornar en
aquest moment a això, perquè la necessitam per fer feina al
servei dels ciutadans i ciutadanes d’aquesta comunitat
autònoma.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Presidenta.

Doncs, aixecam la sessió d’aquesta primera sessió
plenària.
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